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dovolte mi úvahu o sanacích beto-

nových konstrukcí, ve které se po-

kusím shrnout své povědomí o té-

to problematice za posledních dva-

cet let. Proboha – už je to dvacet let, 

kdy jsme se začali „bavit“ touto ob-

lastí stavařiny. Již v roce 1990 se ně-

kolik nadšenců začalo zabývat myš-

lenkou na vytvoření nějaké nové pro-

fesní organizace, která by hájila zá-

jmy odborně zdatných firem proti tak 

zvaným „kyblíčkářům“ – jak jsme ten-

krát říkali rádoby „odborníkům“, kteří pro sanace betonu pou-

žívali různé zázračné metody a někdy až alchymistické postu-

py, které ovšem nevycházely – a tím se začalo šířit povědomí 

o tom, že sanovat beton je bláhová snaha ... Oproti moder-

ním technologiím a materiálům tenkráte stavěli hlavně dryáč-

nický přednes a agresivní obchodní taktiku. Proto jsme zača-

li v roce 1990 pořádat každým rokem sympozium se sanač-

ní tématikou, aby byla vytvořena platforma pro výměnu zku-

šeností v náročném oboru sanací betonu. No – a po prvních 

dvou ročnících sympozia došlo k založení Sdružení pro sana-

ce betonových konstrukcí (SSBK).

V prvních letech vývoje SSBK docházelo především k od-

halování metod a technologií, které do té doby byly u nás ne-

vídané. Vzpomeňme na nástup moderních diagnostických 

metod, moderní techniky (vysokotlaký vodní paprsek, dia-

mantové pily, stříkaný beton, různé injektážní technologie, …), 

moderních stavebních materiálů a hlavně na nástup sofisti-

kovaného přístupu k problematice sanací betonu. 

V průběhu doby se z původně několika zájemců o sanace 

betonových konstrukcí vyvinulo sdružení o padesáti členech 

(právnických osobách), kteří svoji prestiž spatřovali a spatřu-

jí právě v tomto zajímavém oboru stavařiny. SSBK na jakousi 

společenskou objednávku těchto firem dalo vznikout Tech-

nickým podmínkám pro provádění sanací betonových kon-

strukcí, které jsou dnes obecně akceptovány i významný-

mi investory. SSBK – opět v průběhu svého vývoje – se vý-

znamně podílelo i na vzniku tohoto skvělého časopisu.

Co se týče praktické náplně výrazu „Sanace betonových 

konstrukcí“ – zde můžeme vidět nepřebernou škálu kategorií:

sanace betonových staveb, na kterých se podepsal zub • 

času – a je třeba zajistit jejich bezpečnou další funkci,

sanace betonových staveb – spojenou s jejich rekonstrukcí • 

nebo zesílením – v rámci nového využití, vyššího zatížení,

sanace betonových staveb, kde mnohdy již narážíme • 

na jejich památkovou ochranu,

pohříchu se setkáváme též se sanacemi zcela nových be-• 

tonových konstrukcí, na kterých došlo v průběhu výstavby 

k výrobním vadám.

A bylo by možno sestavovat podle konkrétních případů 

z praxe další a další kategorie, resp. příklady zcela nových 

kapitol sanací betonových konstrukcí. Zajímavé je například 

prolnutí běžné stavební praxe s moderním pojetím sanačních 

technologií. Mnoho dnes již běžně používaných postupů bylo 

původně převzato do běžné praxe právě jako sanační postu-

py, kdy byly původně vyvíjeny vysoce sofistikované materiály 

nebo technologie. A samozřejmě toto platí i naopak.

Co je ale, myslím, podstatné, je to, že dnes jsou sanace 

betonu považovány za vysoce specializovaný obor staveb-

nictví. A SSBK je bráno jako vysoce odborná organizace, 

která tento obor zaštiťuje.

Za uplynulých dvacet let, které uběhly jako voda, jsme se 

již dvacetkrát sešli na sympoziu SANACE! Jsme tedy o dva-

cet let starší a dál. Možná jsme si původně mysleli, že bude-

me ještě dále, ale na druhou stranu jsme během velmi zají-

mavé etapy našeho života dosáhli také zajímavých met. 

Proto navrhuji – dále svou invencí a nadšením posilovat 

vážnost oboru sanací betonu a přispět tak k odpovědnému 

přístupu v péči o naše betonové stavby. Zájem o sanace be-

tonu je možno projevit i členstvím v SSBK, účastí na pravi-

delných sympoziích a nebo zájmem o časopis Beton  TKS, 

ve kterém je pravidelně probírána i problematika sanací be-

tonových konstrukcí. 

Zabývejme se sanacemi mimo jiné i proto, abychom mě-

li možnost předat statky, které jsme dostali od našich před-

ků, také dále našim potomkům…

Přeji všem čtenářům příjemné letní chvíle s tímto časopi-

sem v ruce…
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